
  
 

 

 

 

 
 

 
El papa Francesc, en el seu recent viatge apostòlic a Xile i Perú ha parlat, tant en 
un pa²s com en lôaltre, a la vida religiosa.  
 
Publiquem aquí la intervenció a la catedral de Xile, el 16 de gener, i al col·legi 
seminari Sant Carles i Sant Marcel (Trujillo) el 20 de gener. 
 
El Servei de Documentació recull tots els textos del viatge apostòlic. 
 
 

Barcelona, 25 de gener de 2018                                                                              ANY XI  núm.        

Anar a les arrels 
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çLa Vida Consagrada, trobada amb lôAmor de D®uè és el lema de la Jornada 

Mundial de la Vida Consagrada, que se celebra el 2 de febrer, festa litúrgica de la 
Presentació del Senyor. Es tracta dôatraure la mirada de les comunitats cristianes cap a la 
vida religiosa, que manté la seva essència malgrat 
que en redueix les proporcions. Hi ha persones que 
intenten buscar una explicació que justifiqui el 
descens num¯ric. Altres, sôaferren a una 
espiritualitat que allunya dôaquestes preocupacions. 
No obstant això, la pastoral vocacional continua 
sent una reflexió recurrent en assemblees, 
congressos i publicacions. El punt important és obrir 
el cor a la crida de Déu, és a dir, voler realitzar el 
somni que Ell té per a cadascun de nosaltres. 
Treballar amb visió eclesial, sense oblidar que la 
vida laical també gaudeix de la seva crida divina. Us 
presento tres aspectes que es refereixen a les 
comunitats religioses, masculines o femenines. 

Primer, la pregària per les vocacions. Hi ha 
comunitats que diàriament o setmanalment preguen 
per les vocacions, i que fan servir un o diversos 
formularis. Es reciten les pregàries amb pulcritud i 
atenció. Resar és indispensable, sempre que la 
pregària arreli en la vida, sempre que sôestigui 
disposat a obrir-se de cor a la nova realitat que es 
demana. Les noves vocacions correspondran en la majoria a joves amb el seu estil actual, 
la seva manera de ser, les seves peculiaritats, que probablement están distants del ritme 
comunitari o de les conductes habituals dels grups consolidats. Lôalegria dôun ingr®s 
acostuma a anar acompanyat dôuna sacsejada de seguretats establertes. Sense acceptar 
aquest fet, aquesta pregària es convertiria en un ritual sense compromís. 

Segon, el dilema entre la nostàlgia i la novetat. Per què i per a què volem 
vocacions? Si es busca la reconstrucci· dôun passat, si es desitja mantenir el vigor de les 
obres que han marcat el nostre creixement en altres ¯poques, si la nost¨lgia ®s lôimpuls a 
la preg¨riaé atendre-la seria trair lôEsperit, que busca la novetat. La fidelitat no ®s un retorn 
al passat, sinó un aprofundiment en les arrels. Tota vocació suposa una alenada de novetat 
que també encoratja els nous projectes, els nous començaments. La fragilitat i la intempèrie 
tornen al primer pla de les institucions. Gr¨cies a elles, lôEsperit troba menys resist¯ncies a 
la conversió i al canvi. El preu de la desinstal·lació és inevitable. 

Tercer, la capacitat comunit¨ria dôacollida. Si una comunitat no presenta unes 
condicions raonables dôespiritualitat, de cultiu vocacional, de creixement en la resposta, de 
qualitat de fe i dôamor fratern, D®u podria enviar una persona per reformar-la, per donar-li 
una oportunitat de conversi·. No sembla gaire plausible que D®u lôenvi®s perqu¯ sôacomodi 
en un estil de vida que va en detriment espiritual de la persona cridada. Més enllà de les 
estructures, de lôorganitzaci·, la clau rau en la fora de la fe, en lôamor al proµsme i en 
lôesperana dôun comprom²s en la missi·. 

 
Lluís Serra Llansana 

Pastoral vocacional 



    3 | 44 

 
 
 
 
 

ENCUENTRO CON LOS SACERDOTES, RELIGIOSOS/AS, CONSAGRADOS/AS 
Y SEMINARISTAS 

DISCURSO DEL SANTO PADRE 

Catedral de Santiago 
Martes, 16 de enero 2018 

Queridos hermanos y hermanas, buenas tardes: 

Me alegra poder compartir este encuentro con ustedes. Me gustó la manera con la que el 
Card. Ezzati los iba presentando: aqu² est§n, aqu² est§n é las consagradas, los 
consagrados, los presbíteros, los diáconos permanentes, los seminaristas, aquí están. Me 
vino a la memoria el día de nuestra ordenación o consagración cuando, después de la 
presentación, decíamos: «Aquí estoy, Señor, para hacer tu voluntad». En este encuentro 
queremos decirle al Señor: «aquí estamos» para renovar nuestro sí. Queremos renovar 
juntos la respuesta al llamado que un día inquietó nuestro corazón.  

Y para ello, creo que nos puede ayudar partir del pasaje del Evangelio que escuchamos y 
compartir tres momentos de Pedro y de la primera comunidad: Pedro/la comunidad abatida, 
Pedro/la comunidad misericordiada, y Pedro/la comunidad transfigurada. Juego con este 
binomio Pedro-comunidad ya que la vivencia de los apóstoles siempre tiene este doble 
aspecto, uno personal y uno comunitario. Van de la mano, no los podemos separar. Somos, 
sí, llamados individualmente pero siempre a ser parte de un grupo más grande. No existe 

Viatge apostòlic del papa Francesc: trobada amb els sacerdots, 

religiosos/es, consagrats/es i seminaristes 
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el selfie vocacional, no existe. La vocación exige que la foto te la saque otro, y ¡qué le vamos 
a hacer! Así son las cosas.  

1. Pedro abatido, la comunidad abatida 

Siempre me gustó el estilo de los Evangelios de no decorar ni endulzar los acontecimientos, 
ni de pintarlos bonitos. Nos presentan la vida como viene y no como tendría que ser. El 
Evangelio no tiene miedo de mostrarnos los momentos difíciles, y hasta conflictivos, que 
pasaron los discípulos.  

Recompongamos la escena. Habían matado a Jesús; algunas mujeres decían que estaba 
vivo (cf. Lc 24,22-24). Si bien habían visto a Jesús Resucitado, el acontecimiento es tan 
fuerte que los disc²pulos necesitar²an tiempo para comprender. Lucas dice: ñEra tal la 
alegr²a que no pod²an creerò. Necesitarían tiempo para comprender lo que había sucedido. 
Comprensión que les llegará en Pentecostés, con el envío del Espíritu Santo. La irrupción 
del Resucitado llevará tiempo para calar el corazón de los suyos. 

Los discípulos vuelven a su tierra. Van a hacer lo que sabían hacer: pescar. No estaban 
todos, sólo algunos. ¿Divididos, fragmentados? No lo sabemos. Lo que nos dice la Escritura 
es que los que estaban no pescaron nada. Tienen las redes vacías.  

Pero había otro vacío que pesaba inconscientemente sobre ellos: el desconcierto y la 
turbación por la muerte de su Maestro. Ya no está, fue crucificado. Pero no sólo Él estaba 
crucificado, sino ellos también, ya que la muerte de Jesús puso en evidencia un torbellino 
de conflictos en el corazón de sus amigos. Pedro lo negó, Judas lo traicionó, los demás 
huyeron y se escondieron. Solo un puñado de mujeres y el discípulo amado se quedaron. 
El resto, se marchó. En cuestión de días todo se vino abajo. Son las horas del desconcierto 
y la turbación en la vida del discípulo. En los momentos «en los que la polvareda de las 
persecuciones, tribulaciones, dudas, etc., es levantada por acontecimientos culturales e 
históricos, no es fácil atinar con el camino a seguir. Existen varias tentaciones propias de 
ese tiempo: discutir ideas, no darle la debida atención al asunto, fijarse demasiado en los 
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perseguidoresé y creo que la peor de todas las tentaciones es quedarse rumiando la 
desolación»[1]. Sí, quedarse rumiando la desolación. Y esto es lo que le pasó a los 
discípulos.  

Como nos decía el Card. Ezzati, «la vida presbiteral y consagrada en Chile ha atravesado 
y atraviesa horas difíciles de turbulencias y desafíos no indiferentes. Junto a la fidelidad de 
la inmensa mayoría, ha crecido también la cizaña del mal y su secuela de escándalo y 
deserción».  

Momento de turbulencias. Conozco el dolor que han significado los casos de abusos 
ocurridos a menores de edad y sigo con atención cuanto hacen para superar ese grave y 
doloroso mal. Dolor por el daño y sufrimiento de las víctimas y sus familias, que han visto 
traicionada la confianza que habían puesto en los ministros de la Iglesia. Dolor por el 
sufrimiento de las comunidades 
eclesiales, y dolor también por 
ustedes, hermanos, que además 
del desgaste por la entrega han 
vivido el daño que provoca la 
sospecha y el cuestionamiento, 
que en algunos o muchos pudo 
haber introducido la duda, el miedo 
y la desconfianza. Sé que a veces 
han sufrido insultos en el metro o 
caminando por la calle; que ir 
«vestido de cura» en muchos 
lados se está «pagando caro». Por 
eso los invito a que pidamos a Dios nos dé la lucidez de llamar a la realidad por su nombre, 
la valentía de pedir perdón y la capacidad de aprender a escuchar lo que Él nos está 
diciendo y no rumiar la desolación.  

Me gustaría añadir además otro aspecto importante. Nuestras sociedades están 
cambiando. El Chile de hoy es muy distinto al que conocí en tiempos de mi juventud, cuando 
me formaba. Están naciendo nuevas y diversas formas culturales que no se ajustan a los 
márgenes conocidos. Y tenemos que reconocer que, muchas veces, no sabemos cómo 
insertarnos en estas nuevas circunstancias. A menudo soñamos con las «cebollas de 
Egipto» y nos olvidamos que la tierra prometida está delante, no atrás. Que la promesa es 
de ayer, pero para mañana. Y entonces podemos caer en la tentación de recluirnos y 
aislarnos para defender nuestros planteos que terminan siendo no más que buenos 
monólogos. Podemos tener la tentación de pensar que todo está mal, y en lugar de profesar 
una «buena nueva», lo único que profesamos es apatía y desilusión. Así cerramos los ojos 
ante los desafíos pastorales creyendo que el Espíritu no tendría nada que decir. Así nos 
olvidamos que el Evangelio es un camino de conversión, pero no sólo de «los otros», sino 
también de nosotros.  

Nos guste o no, estamos invitados a enfrentar la realidad así como se presenta. La realidad 
personal, comunitaria y social. Las redes ðdicen los discípulosð están vacías, y podemos 
comprender los sentimientos que esto genera. Vuelven a casa sin grandes aventuras que 
contar, vuelven a casa con las manos vacías, vuelven a casa abatidos.  

¿Qué quedó de esos discípulos fuertes, animados, airosos, que se sentían elegidos y que 
habían dejado todo para seguir a Jesús? (cf. Mc 1,16-20); ¿qué quedó de esos discípulos 

http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn1
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seguros de sí, que irían a prisión y hasta darían la vida por su Maestro (cf. Lc 22,33), que 
para defenderlo querían mandar fuego sobre la tierra (cf. Lc 9,54), por el que 
desenvainarían la espada y darían batalla? (cf. Lc 22,49-51); ¿qué quedó del Pedro que 
increpaba a su Maestro acerca de cómo tendría que llevar adelante su vida y su programa 
redentor? La desolación (cf. Mc 8,31-33). 

2. Pedro misericordiado, la comunidad misericordiada 

Es la hora de la verdad en la vida de la primera comunidad. Es la hora en la que Pedro se 
confrontó con parte de sí mismo. Con la parte de su verdad que muchas veces no quería 
ver. Hizo experiencia de su limitación, de su fragilidad, de su ser pecador. Pedro el 
temperamental, el jefe impulsivo y salvador, con una buena dosis de autosuficiencia y 
exceso de confianza en sí mismo y en sus posibilidades, tuvo que someterse a su debilidad 

y a pecado. Él era tan pecador como los otros, era tan 
necesitado como los otros, era tan frágil como los 
otros. Pedro falló a quien juró cuidar. Hora crucial en la 
vida de Pedro.  

Como discípulos, como Iglesia, nos puede pasar lo 
mismo: hay momentos en los que nos confrontamos no 
con nuestras glorias, sino con nuestra debilidad. Horas 
cruciales en la vida de los discípulos, pero en esa hora 
es también donde nace el apóstol. Dejemos que el 
texto nos lleve de la mano.  

«Después de comer, Jesús dijo a Simón Pedro: Simón, 
hijo de Juan, ¿me amas más que estos?» (Jn 21,15). 

Después de comer, Jesús invita a Pedro a dar un 
paseo y la única palabra es una pregunta, una 
pregunta de amor: ¿Me amas? Jesús no va al reproche 
ni a la condena. Lo único que quiere hacer es salvar a 

Pedro. Lo quiere salvar del peligro de quedarse encerrado en su pecado, de que quede 
«masticando» la desolación fruto de su limitación; salvarlo del peligro de claudicar, por sus 
limitaciones, de todo lo bueno que había vivido con Jesús. Jesús lo quiere salvar del 
encierro y del aislamiento. Lo quiere salvar de esa actitud destructiva que es victimizarse o, 
al contrario, caer en un «da todo lo mismo» y que al final termina aguando cualquier 
compromiso en el más perjudicial relativismo. Quiere liberarlo de tomar a quien se le opone 
como si fuese un enemigo, o no aceptar con serenidad las contradicciones o las críticas. 
Quiere liberarlo de la tristeza y especialmente del mal humor. Con esa pregunta, Jesús 
invita a Pedro a que escuche su corazón y aprenda a discernir. Ya que «no era de Dios 
defender la verdad a costa de la caridad, ni la caridad a costa de la verdad, ni el equilibrio 
a costa de ambas, tiene que discernir, Jesús quiere evitar que Pedro se vuelva un veraz 
destructor o un caritativo mentiroso o un perplejo paralizado»[2], como nos puede pasar en 
estas situaciones.  

Jesús interrogó a Pedro sobre su amor e insistió en él hasta que este pudo darle una 
respuesta realista: «Sí, Señor, tú lo sabes todo; tú sabes que te quiero» (Jn 21,17). Así 
Jesús lo confirma en la misión. Así lo vuelve definitivamente su apóstol.  

http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn2
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¿Qué es lo que fortalece a Pedro como apóstol? ¿Qué nos mantiene a nosotros apóstoles? 
Una sola cosa: «Fuimos tratados con misericordia». «Fuimos tratados con misericordia»(1 
Tm 1,12-16). «En medio de nuestros pecados, límites, miserias; en medio de nuestras 
múltiples caídas, Jesucristo nos vio, se acercó, nos dio su mano y nos trató con 
misericordia. Cada uno de nosotros podría hacer memoria, repasando todas las veces que 
el Señor lo vio, lo miró, se acercó y lo trató con misericordia»[3]. Los invito a que lo hagan. 
No estamos aquí porque seamos mejores que otros. No somos superhéroes que, desde la 
altura, bajan a encontrarse con los «mortales». Más bien somos enviados con la conciencia 
de ser hombres y mujeres perdonados. Y esa es la fuente de nuestra alegría. Somos 
consagrados, pastores al estilo de Jesús herido, muerto y resucitado. El consagrado ïy 
cuando digo consagrados digo todos los que están aquíï es quien encuentra en sus heridas 
los signos de la Resurrección. Es quien puede ver en las heridas del mundo la fuerza de la 
Resurrección. Es quien, al estilo de Jesús, no va a encontrar a sus hermanos con el 
reproche y la condena.  

Jesucristo no se presenta a los suyos sin llagas; precisamente desde sus llagas es donde 
Tomás puede confesar la fe. Estamos invitados a no disimular o esconder nuestras llagas. 
Una Iglesia con llagas es capaz de comprender las llagas del mundo de hoy y hacerlas 

suyas, sufrirlas, acompañarlas y buscar sanarlas. 
Una Iglesia con llagas no se pone en el centro, no 
se cree perfecta, sino que pone allí al único que 
puede sanar las heridas y tiene nombre: 
Jesucristo.  

La conciencia de tener llagas nos libera; sí, nos 
libera de volvernos autorreferenciales, de 
creernos superiores. Nos libera de esa tendencia 
«prometeica de quienes en el fondo sólo confían 
en sus propias fuerzas y se sienten superiores a 
otros por cumplir determinadas normas o por ser 
inquebrantablemente fieles a cierto estilo católico 
propio del pasado»[4]. 

En Jesús, nuestras llagas son resucitadas. Nos 
hacen solidarios; nos ayudan a derribar los muros 

que nos encierran en una actitud elitista para estimularnos a tender puentes e ir a 
encontrarnos con tantos sedientos del mismo amor misericordioso que sólo Cristo nos 
puede brindar. «¡Cuántas veces soñamos con planes apostólicos expansionistas, 
meticulosos y bien dibujados, propios de generales derrotados! Así negamos nuestra 
historia de Iglesia, que es gloriosa por ser historia de sacrificios, de esperanza, de lucha 
cotidiana, de vida deshilachada en el servicio, de constancia en el trabajo que cansa, 
porque todo trabajo es sudor de nuestra frente»[5]. Veo con cierta preocupación que existen 
comunidades que viven arrastradas más por la desesperación de estar en cartelera, por 
ocupar espacios, por aparecer y mostrarse, que por remangarse y salir a tocar la realidad 
sufrida de nuestro pueblo fiel.  

Qué cuestionadora reflexión la de ese santo chileno que advertía: «Serán, pues, métodos 
falsos todos lo que sean impuestos por uniformidad; todos los que pretendan dirigirnos a 
Dios haciéndonos olvidar de nuestros hermanos; todos los que nos hagan cerrar los ojos 
sobre el universo, en lugar de enseñarnos a abrirlos para elevar todo al Creador de todo 
ser; todos los que nos hagan egoístas y nos replieguen sobre nosotros mismos»[6]. 

http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn3
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn4
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn5
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn6
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El Pueblo de Dios no espera ni necesita de nosotros superhéroes, espera pastores, 
hombres y mujeres consagrados, que sepan de compasión, que sepan tender una mano, 
que sepan detenerse ante el caído y, al igual que Jesús, ayuden a salir de ese círculo de 
«masticar» la desolación que envenena el alma. 

3. Pedro transfigurado, la comunidad transfigurada 

Jesús invita a Pedro a discernir y así comienzan a cobrar fuerza muchos acontecimientos 
de la vida de Pedro, como el gesto profético del lavatorio de los pies. Pedro, el que se 
resistía a dejarse lavar los pies, comenzaba a comprender que la verdadera grandeza pasa 
por hacerse pequeño y servidor[7]. 

¡Que pedagogía la de nuestro Señor! Del gesto profético de Jesús a la Iglesia profética que, 
lavada de su pecado, no tiene miedo de salir a servir a una humanidad herida.  

Pedro experimentó en su carne la herida no sólo del pecado, sino de sus propios límites y 
flaquezas. Pero descubrió en Jesús que sus heridas pueden ser camino de Resurrección. 
Conocer a Pedro abatido para conocer al Pedro transfigurado es la invitación a pasar de 
ser una Iglesia de abatidos desolados a una Iglesia servidora de tantos abatidos que 
conviven a nuestro lado. Una Iglesia capaz de ponerse al servicio de su Señor en el 
hambriento, en el preso, en el sediento, en el desalojado, en el desnudo, en el enfermoé 
(cf. Mt 25,35). Un servicio que no se identifica con asistencialismo o paternalismo, sino con 
conversión de corazón. El problema no está en darle de comer al pobre, o vestir al desnudo, 
o acompañar al enfermo, sino en considerar que el pobre, el desnudo, el enfermo, el preso, 
el desalojado tienen la dignidad para sentarse en nuestras mesas, de sentirse «en casa» 
entre nosotros, de sentirse familia. Ese es el signo de que el Reino de los Cielos está entre 
nosotros. Es el signo de una Iglesia que fue herida por su pecado, misericordiada por su 
Señor, y convertida en profética por vocación. 

http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180116_cile-santiago-religiosi.html#_ftn7


    9 | 44 

 
 
 
 
 

Renovar la profecía es renovar nuestro compromiso de no esperar un mundo ideal, una 
comunidad ideal, un discípulo ideal para vivir o para evangelizar, sino crear las condiciones 
para que cada persona abatida pueda encontrarse con Jesús. No se aman las situaciones 
ni las comunidades ideales, se aman las personas.  

El reconocimiento sincero, dolorido y orante de nuestros límites, lejos de alejarnos de 
nuestro Señor nos permite volver a Jesús sabiendo que «Él siempre puede, con su 
novedad, renovar nuestra vida y nuestra comunidad y, aunque atraviese épocas oscuras y 
debilidades eclesiales, la propuesta cristiana nunca envejeceé Cada vez que intentamos 
volver a la fuente y recuperar la frescura original del Evangelio, brotan nuevos caminos, 

métodos creativos, otras formas de 
expresión, signos más elocuentes, 
palabras cargadas de renovado 
significado para el mundo 
actual»[8]. Qué bien nos hace a 
todos dejar que Jesús nos renueve 
el corazón.  

Cuando comenzaba este 
encuentro, les decía que veníamos 
a renovar nuestro sí, con ganas, 
con pasión. Queremos renovar 
nuestro sí, pero realista, porque 
está apoyado en la mirada de 
Jesús. Los invito a que cuando 

vuelvan a casa armen en su corazón una especie de testamento espiritual, al estilo del 
Cardenal Raúl Silva Henríquez. Esa hermosa oración que comienza diciendo:  

çLa Iglesia que yo amo es la Santa Iglesia de todos los d²asé la tuya, la m²a, la Santa 
Iglesia de todos los días... Jesucristo, el Evangelio, el pan, la eucaristía, el Cuerpo de Cristo 
humilde cada día. Con rostros de pobres y rostros de hombres y mujeres que cantaban, 
que luchaban, que sufrían. La Santa Iglesia de todos los días». 

Te pregunto: ¿Cómo es la Iglesia que tú amas? ¿Amas a esta Iglesia herida que encuentra 
vida en las llagas de Jesús?  

Gracias por este encuentro, gracias por la oportunidad de renovar el «sí» con ustedes. Que 
la Virgen del Carmen los cubra con su manto.  

Y por favor, no se olviden de rezar por mí. 

 
[1] Jorge Mario Bergoglio, Las cartas de la tribulación, 9, ed. Diego de Torres, Buenos Aires (1987). 
[2] Cf. ibíd. 
[3] Videomensaje al CELAM en ocasión del Jubileo extraordinario de la Misericordia en el Continente 
americano (27 agosto 2016).  
[4] Exhort. ap. Evangelii gaudium, 94. 
[5] Ibíd., 96. 
[6] San Alberto Hurtado, Discurso a jóvenes de la Acción Católica (1943). 
[7] «El que quiere ser el primero, debe hacerse el último de todos y el servidor de todos» (Mc 9,35). 
[8] Exhort. ap. . Evangelii gaudium, 11. 
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ENCUENTRO CON SACERDOTES, RELIGIOSOS/AS Y SEMINARISTAS DE LAS  
CIRCUNSCRIPCIONES ECLESIÁSTICAS DEL NORTE DE PERÚ 

DISCURSO DEL SANTO PADRE 

Colegio Seminario San Carlos y San Marcelo (Trujillo) 
Sábado, 20 de enero de 2018 

 

Queridos hermanos y hermanas:  

¡Buenas tardes! 

[gran aplauso] Como es costumbre que el aplauso viene al final, quiere decir que ya terminé, 
así que me voy. [gritan: ¡No!]  

Agradezco las palabras que Mons. José Antonio Eguren Anselmi, Arzobispo de Piura, me 
ha dirigido en nombre de todos los que están aquí. 

Encontrarme con ustedes, conocerlos, escucharlos y manifestar el amor por el Señor y la 
misión que nos regaló es importante. ¡Sé que hicieron un gran esfuerzo para estar acá, 
gracias! 

Nos recibe este Colegio Seminario, uno de los primeros fundados en América Latina para 
la formación de tantas generaciones de evangelizadores. Estar aquí y con ustedes es sentir 
que estamos en una de esas «cunas» que gestaron a tantos misioneros. Y no olvido que 
esta tierra vio morir, misionando ðno sentado detrás de un escritorioð, a santo Toribio de 
Mogrovejo, patrono del episcopado latinoamericano. Y todo esto nos lleva a mirar hacia 
nuestras raíces, a lo que nos sostiene a lo largo del tiempo, nos sostiene a lo largo de la 
historia para crecer hacia arriba y dar fruto. Las raíces. Sin raíces no hay flores, no hay 
frutos. Dec²a un poeta que ñtodo lo que el §rbol tiene de florido le viene de lo que tiene de 
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soterradoò, las ra²ces. Nuestras vocaciones tendr§n siempre esa doble dimensi·n: ra²ces 
en la tierra y corazón en el cielo. No se olviden esto. Cuando falta alguna de estas dos, algo 
comienza a andar mal y nuestra vida poco a poco se marchita (cf. Lc 13,6-9), como un árbol 
que no tiene raíces, marchita. Y les digo que da mucha pena ver algún obispo, algún cura, 
alguna monja, ñmarchitoò. Y mucha m§s pena me da cuando veo seminaristas marchitos. 
Esto es muy serio. La Iglesia es buena, la Iglesia es madre y si ustedes ven que no pueden, 
por favor, hablen antes de tiempo, antes de que sea tarde, antes que se den cuenta que no 
tienen raíces ya y que se están marchitando; todavía ahí hay tiempo para salvar, porque 
Jesús vino para eso, a salvar, y si nos llamó es para salvar. 

Me gusta subrayar que nuestra fe, nuestra vocación es memoriosa, esa dimensión 
deuteronómica de la vida. Memoriosa porque sabe reconocer que ni la vida, ni la fe, ni la 
Iglesia comenzó con el nacimiento de ninguno de nosotros: la memoria mira al pasado para 
encontrar la savia que ha irrigado durante siglos el corazón de los discípulos, y así reconoce 
el paso de Dios por la vida de su pueblo. Memoria de la promesa que hizo a nuestros padres 
y que, cuando sigue viva en medio nuestro, es causa de nuestra alegría y nos hace cantar: 
«el Señor ha estado grande con nosotros, y estamos alegres» (Sal 125,3). 

Me gustaría compartir con ustedes algunas virtudes, o algunas dimensiones, si quieren, de 
este ser memoriosos. Cuando yo digo ñquiero que un obispo, un cura, una monja, un 
seminarista sea memoriosoò, àqu® quiero decir?. Y es lo que me gustar²a compartir ahora. 

1. Una dimensión es la alegre conciencia de sí. No hay que ser un inconsciente de sí 
mismo, no. Saber qué es lo que le está pasando, pero alegre conciencia de sí. 

El Evangelio que hemos escuchado (cf. Gv 1,35-42) lo leemos habitualmente en clave 
vocacional y así nos detenemos en el encuentro de los discípulos con Jesús. Pero me 
gustaría, antes, mirar a Juan el Bautista. Él estaba con dos de sus discípulos y al ver pasar 
a Jesús les dice: «Ese es el Cordero de Dios» (Jn 1,36); al oír esto ¿qué pasó? dejaron a 
Juan y se fueron con el otro (cf. v. 37). Es algo sorprendente, habían estado con Juan, 
sabían que era un hombre bueno, más aún, el mayor de los nacidos de mujer, como Jesús 
lo define (cf. Mt 11,11), pero él no era el que tenía que venir. También Juan esperaba a otro 
más grande que él. Juan tenía claro que no era el Mesías sino simplemente quien lo 
anunciaba. Juan era el hombre memorioso de la promesa y de su propia historia. Era 
famoso, tenía fama, todos venían a hacerse bautizar por él, lo escuchaban con respeto. La 
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gente creía que era el Mesías, pero él era memorioso de su propia historia y no se dejó 
engañar por el incienso de la vanidad. 

Juan manifiesta la conciencia del discípulo que sabe que no es ni será nunca el Mesías, 
sino sólo un invitado a señalar el paso del Señor por la vida de su gente. A mí me impresiona 
cómo Dios permita que esto llegue hasta las últimas consecuencias: muere degollado en 
un calabozo, así de sencillo. Nosotros consagrados no estamos llamados a suplantar al 
Señor, ni con nuestras obras, ni con nuestras misiones, ni con el sinfín de actividades que 
tenemos para hacer. Yo cuando digo consagrados involucro a todos: obispos, sacerdotes, 
consagrados y consagradas, religiosos y religiosas y seminaristas. Simplemente se nos 
pide trabajar con el Señor, codo a codo, pero sin olvidarnos nunca de que no ocupamos su 

lugar. Y esto no nos hace 
«aflojar» en la tarea 
evangelizadora, por el 
contrario, nos empuja, nos 
exige trabajar recordando 
que somos discípulos del 
único Maestro. El discípulo 
sabe que secunda y 
siempre secundará al 
Maestro. Y esa es la fuente 
de nuestra alegría, la 
alegre conciencia de sí 
mismo. 

¡Nos hace bien saber que 
no somos el Mesías! Nos 
libra de creernos 

demasiado importantes, demasiado ocupados ðes típica de algunas regiones escuchar: 
«No, a esa parroquia no vayas porque el padre siempre está muy ocupado»ð. Juan el 
Bautista sabía que su misión era señalar el camino, iniciar procesos, abrir espacios, 
anunciar que Otro era el portador del Espíritu de Dios. Ser memoriosos nos libra de la 
tentación de los mesianismos, de creerme yo el Mesías.  

Esta tentación se combate de muchos modos, pero también con la risa. De un religioso a 
quien yo quise mucho ðera jesuita, un jesuita holandés que murió el año pasadoð se 
decía que tenía tal sentido del humor que era capaz de reírse de todo lo que pasaba, de sí 
mismo y hasta de su propia sombra. Conciencia alegre. Aprender a reírse de uno mismo 
nos da la capacidad espiritual de estar delante del Señor con los propios límites, errores y 
pecados, pero también aciertos, y con la alegría de saber que Él está a nuestro lado. Un 
lindo test espiritual es preguntarnos por la capacidad que tenemos de reírnos de nosotros 
mismos. De los demás es fácil reírse ¿no es cierto?, sacarle el cuero, reírse pero de 
nosotros mismos no es fácil. La risa nos salva del neopelagianismo «autorreferencial y 
prometeico de quienes en el fondo sólo confían en sus propias fuerzas y, se sienten 
superiores a otros»[1]. Reíte. Rían en comunidad y no de la comunidad o de los otros. 
Cuidémonos de esa gente tan pero tan importante que, en la vida, se han olvidado de 
sonreir. ñS², padre, pero usted no tiene un remedio, algo paraéò  Mira tengo dos ñpastillasò 
que ayudan mucho: una, hablá con Jesús, con la Virgen, la oración, rezá y pedí la gracia 
de la alegría, de la alegría sobre la situación real; la segunda pastilla la podés hacer varias 
veces por d²a si la necesit§s, sino una sola basta, mir§te al espejo, mir§te al espejo: ñY àese 

http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180120_peru-trujillo-religiosi.html#_ftn1
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soy yo?, àesa soy yo? Ja ja jaé.ò. Y eso te hace re²r. Y esto no es narcisismo, al contrario, 
es lo contrario, el espejo, acá, sirve como cura. 

Primero era entonces la alegre, la alegre conciencia de sí. 

2. Lo segundo es la hora del llamado, hacernos cargo de la hora del llamado. 

Juan el Evangelista recoge en su 
Evangelio incluso hasta la hora de 
aquel momento que cambió su vida. 
Sí, cuando el Señor a una persona 
le hace crecer la conciencia de que 
es un llamadoé, se acuerda 
cuándo empezó todo esto: «Eran 
las cuatro de la tarde» (v. 39). El 
encuentro con Jesús cambia la 
vida, establece un antes y un 
después. Hace bien recordar 
siempre esa hora, ese día clave 
para cada uno de nosotros en el 
que nos dimos cuenta, en serio, de 
que ñesto que yo sent²aò no eran 
ganas o atracciones sino que el 
Señor esperaba algo más. Y acá 
uno se puede acordar: ese día me 
di cuenta.  La memoria de esa hora 
en la que fuimos tocados por su 
mirada.  

Las veces que nos olvidamos de 
esta hora, nos olvidamos de 
nuestros orígenes, de nuestras 
raíces; y al perder estas 

coordenadas fundamentales dejamos de lado lo más valioso que un consagrado puede 
tener: la mirada del Se¶or: ñNo padre, yo lo miro al Se¶or en el sagrarioòð Está bien, eso 
está bien pero sentáte un rato y dejáte mirar y recordá las veces que te miró y te está 
mirando. Dejáte mirar por él. Es de lo más valioso que un consagrado tiene: la mirada del 
Señor. Quizá no estás contento con ese lugar donde te encontró el Señor, quizá no se 
adecua a una situación ideal que te «hubiese gustado más». Pero fue ahí donde te encontró 
y te curó las heridas, ahí. Cada uno de nosotros conoce el dónde y el cuándo: quizás un 
tiempo de situaciones complejas, sí; con situaciones dolorosas, sí; pero ahí te encontró el 
Dios de la Vida para hacerte testigo de su Vida, para hacerte parte de su misión y ser, con 
Él, ser caricia de Dios para tantos. Nos hace bien recordar que nuestras vocaciones son 
una llamada de amor para amar, para servir. No para sacar tajada para nosotros mismos. 
¡Si el Señor se enamoró de ustedes y los eligió, no fue por ser más numerosos que los 
demás, pues son el pueblo más pequeño, sino por amor! (cf. Dt 7,7-8). Así le dice el 
Deuteronomio al pueblo de Israel. No te la creas, no sos el pueblo más importante, sos de 
lo peorcito, pero se enamoró de ese, y bueno, qué quieren, tiene mal gusto el Señor, pero 
se enamoró de ese... Amor de entrañas, amor de misericordia que mueve nuestras entrañas 
para ir a servir a otros al estilo de Jesucristo. No al estilo de los fariseos, de los saduceos, 
de los doctores de la ley, de los zelotes, no, no, esos buscaban su gloria. 
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Quisiera detenerme en un aspecto que considero importante. Muchos, a la hora de ingresar 
al seminario o a la casa de formación, o noviciados fuimos formados con la fe de nuestras 
familias y vecinos. Ah², aprendimos a rezar, de la mam§, de la abuela, de la t²aé y despu®s 
fue la catequista la que nos prepar·é Y as² fue como dimos nuestros primeros pasos, 
apoyados no pocas veces en las manifestaciones de piedad y espiritualidad popular, que 
en Perú han adquirido las más exquisitas formas y arraigo en el pueblo fiel y sencillo. 
Vuestro pueblo ha demostrado un enorme cariño a Jesucristo, a la Virgen, a sus santos y 
beatos en tantas devociones que no me animo a nombrarlas por miedo a dejar alguna de 
lado. En esos santuarios, «muchos peregrinos toman decisiones que marcan sus vidas. 
Esas paredes contienen muchas historias de conversión, de perdón y de dones recibidos, 
que millones podrían contar»[2]. Inclusive muchas de vuestras vocaciones pueden estar 
grabadas en esas paredes. Los exhorto, por favor, a no olvidar, y mucho menos despreciar, 
la fe fiel y sencilla de vuestro pueblo. Sepan acoger, acompañar y estimular el encuentro 
con el Señor. No se vuelvan 
profesionales de lo sagrado olvidándose 
de su pueblo, de donde los sacó el Señor, 
de detrás del rebaño ðcomo dice el 
Señor a su elegido [David] en la Bibliað. 
No pierdan la memoria y el respeto por 
quien les enseñó a rezar. 

A mí me ha pasado que ðen reuniones 
con maestros y maestras de novicias o 
rectores de seminarios, padres 
espirituales de seminarioð sale la 
pregunta: ñàC·mo le ense¶amos a rezar 
a los que entran?ò. Entonces, les dan 
algunos manuales para aprender a 
meditar ða mí me lo dieron cuando entréð:  ño esto haga ac§ò, o ñaquello noò, o ñprimero 
ten®s que hacer estoò, ñdespu®s este otro tal pasoòé Y en general, los hombres y mujeres 
más sensatos que tienen este cargo de maestros de novicios o de padres espirituales o 
rectores de seminarios optan: ñSegu² rezando como te ense¶aron en casaò. Y despu®s, 
poco a poco, los van haciendo avanzar en otro tipo de oraci·n. Pero, ñsegu² rezando como 
te ense¶· tu madre, como te ense¶· tu abuelaò, que por otro lado es el consejo que San 
Pablo le da a Timoteo: ñLa fe de tu madre y de tu abuela, esa es la que ten®s vos, segu² 
por estasò. No desprecien la oraci·n casera porque es la m§s fuerte. Recordar la hora del 
llamado, hacer memoria alegre del paso de Jesucristo por nuestra vida, nos ayudará a decir 
esa hermosa oración de san Francisco Solano, gran predicador y amigo de los pobres, «Mi 
buen Jesús, mi Redentor y mi amigo. ¿Qué tengo yo que tú no me hayas dado? ¿Qué sé 
yo que tú no me hayas enseñado?». 

De esta forma, el religioso, sacerdote, consagrada, consagrado, seminarista es una 
persona memoriosa, alegre y agradecida: trinomio para configurar y tener como «armas» 
frente a todo «disfraz» vocacional. La conciencia agradecida agranda el corazón y nos 
estimula al servicio. Sin agradecimiento podemos ser buenos ejecutores de lo sagrado, 
pero nos faltará la unción del Espíritu para volvernos servidores de nuestros hermanos, 
especialmente de los más pobres. El Pueblo de Dios tiene olfato y sabe distinguir entre el 
funcionario de lo sagrado y el servidor agradecido. Sabe reconocer entre el memorioso y el 
olvidadizo. El Pueblo de Dios es aguantador, pero reconoce a quien lo sirve y lo cura con 
el óleo de la alegría y de la gratitud. En eso déjense aconsejar por el Pueblo de Dios. A 
veces en las parroquias sucede que cuando el cura se desvía un poquito y se olvida de su 
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pueblo ðestoy hablando de historias reales, ¿no?ð cuántas veces la vieja de la sacristía 
ðcomo la llaman, ñla vieja de la sacrist²aòð le dice: ñPadrecito, cu§nto hace que no va a 
ver a su mamá. Vaya, vaya a ver a su mamá que nosotros por una semana nos arreglamos 
con el Rosarioò. 

3. Tercer, la alegría contagiosa. La alegría es contagiosa cuando es verdadera. Andrés 
era uno de los discípulos de Juan el Bautista que había seguido a Jesús ese día. Después 
de haber estado con Él y haber visto dónde vivía, volvió a casa de su hermano Simón Pedro 

y le dijo: «Hemos 
encontrado al Mesías» 
(Jn 1,41). Ahí no más fue 
contagiado. Esta es la 
noticia más grande que 
podía darle, y lo condujo 
a Jesús. La fe en Jesús 
se contagia. Y si hay un 
cura, un obispo, una 
monja, un seminarista, 
un consagrado que no 
contagia es un aséptico, 
es de laboratorio, que 
salga y se ensucie las 
manos un poquito y ahí 

va a empezar a contagiar el amor de Jesús. La fe en Jesús se contagia, no puede confinarse 
ni encerrarse; y aquí se encuentra la fecundidad del testimonio: los discípulos recién 
llamados atraen a su vez a otros mediante su testimonio de fe, del mismo modo que en el 
pasaje evangélico Jesús nos llama por medio de otros. La misión brota espontánea del 
encuentro con Cristo. Andrés comienza su apostolado por los más cercanos, por su 
hermano Simón, casi como algo natural, irradiando alegría. Esta es la mejor señal de que 
hemos «descubierto» al Mesías. La alegría contagiosa es una constante en el corazón de 
los apóstoles, y la vemos en la fuerza con que Andrés confía a su hermano: «¡Lo hemos 
encontrado!». Pues «la alegría del Evangelio llena el corazón y la vida entera de los que se 
encuentran con Jesús. Quienes se dejan salvar por Él son liberados del pecado, de la 
tristeza, del vacío interior, del aislamiento. Con Jesucristo siempre nace y renace la 
alegría»[3]. Y ésta es contagiosa.  

Esta alegría nos abre a los demás, es alegría no para guardarla, sino para transmitirla. En 
el mundo fragmentado que nos toca vivir, que nos empuja a aislarnos, somos desafiados a 
ser artífices y profetas de comunidad. Ustedes saben, nadie se salva solo. Y en esto me 
gustaría ser claro. La fragmentación o el aislamiento no es algo que se da «fuera» como si 
solamente fuese un problema del «mundo». Hermanos, las divisiones, guerras, 
aislamientos los vivimos también dentro de nuestras comunidades, dentro de nuestros 
presbiterios, dentro de nuestras Conferencias episcopales ¡y cuánto mal nos hacen! Jesús 
nos envía a ser portadores de comunión, de unidad, pero tantas veces parece que lo 
hacemos desunidos y, lo que es peor, muchas veces poniéndonos zancadillas unos a otros, 
¿o me equivoco? [responden: ¡No!]. Agachemos la cabeza y cada cual ponga dentro del 
propio sayo lo que le toca. Se nos pide ser artífices de comunión y de unidad; que no es lo 
mismo que pensar todos igual, hacer todos lo mismo. Significa valorar los aportes, las 
diferencias, el regalo de los carismas dentro de la Iglesia sabiendo que cada uno, desde su 
cualidad, aporta lo propio pero necesita de los demás. Sólo el Señor tiene la plenitud de los 
dones, sólo Él es el Mesías. Y quiso repartir sus dones de tal forma que todos podamos dar 
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lo nuestro enriqueciéndonos con lo de los demás. Hay que cuidarse de la tentación del «hijo 
único» que quiere todo para sí, porque no tiene con quién compartir. Malcriado el 
muchacho. A aquellos que tengan que ocupar misiones en el servicio de la autoridad les 
pido, por favor, no se vuelvan autorreferenciales; traten de cuidar a sus hermanos, procuren 
que estén bien; porque el bien se contagia. No caigamos en la trampa de una autoridad que 
se vuelva autoritarismo por olvidarse que, ante todo, es una misión de servicio. Los que 
tienen esa misión de ser autoridad piénsenlo mucho, en los ejércitos hay bastantes 
sargentos no hace falta que se nos metan en nuestra comunidad. 

Quisiera antes de terminar: ser memorioso y las raíces. Considero importante que en 
nuestras comunidades, en nuestros presbiterios se mantenga viva la memoria y se dé el 
diálogo entre los más jóvenes y los más ancianos. Los más ancianos son memoriosos y 
nos dan la memoria. Tenemos que ir a recibirla, no los dejemos solos. Ellos [los ancianos], 
por ah², no quieren hablar, alguno se siente un poquito abandonadoé Hag§moslo hablar, 
sobre todo los jóvenes. 
Los que están en 
cargos de formación de 
los jóvenes, mándelos 
hablar con los curas 
viejos, con las monjas 
viejas, con los obispos 
viejos ðdicen que las 
monjas no envejecen 
porque son eternasð 
mándelos a hablar. Los 
ancianos necesitan que 
les vuelvan a brillar los 
ojos y que vean que en 
la Iglesia, en el presbiterio, en la Conferencia episcopal, en el convento, hay jóvenes que 
llevan adelante el cuerpo de la Iglesia. Que los oigan hablar, que les pregunten los jóvenes 
a ellos, y a ellos ahí les van a empezar a brillar los ojos y van a empezar a soñar. Hagan 
soñar  a los viejos. La profecía de Joel, 3,1. Hagan soñar a los viejos. Y si los jóvenes hacen 
soñar a los viejos les aseguro que los viejos harán profetizar a los jóvenes.  

Ir a las raíces. Yo quisiera en esto ðya estoy terminandoð citar un Santo Padre, pero no 
se me ocurre ninguno, pero voy a citar a un Nuncio apostólico. Me decía él, hablando de 
esto, un antiguo refrán africano que aprendió cuando él estuvo allí ðporque los Nuncios 
apostólicos primero pasan por África y ahí aprenden muchas cosasð , y el refrán era: ñLos 
jóvenes caminan rápido ðy lo tienen que hacerð pero son los viejos los que conocen el 
caminoò. àEst§ bien? 

Queridos hermanos, nuevamente gracias y que esta memoria deuteronómica nos haga más 
alegres y agradecidos para ser servidores de unidad en medio de nuestro pueblo. Déjense 
mirar por el Señor, vayan a buscar al Señor, ahí, en la memoria. Mírense al espejo de vez 
en cuando. Y que el Señor los bendiga, que la Virgen Santa los cuide. Y de vez en cuando 
ðcomo dicen en el campoð échenme un rezo. Gracias. 

[1] Exhort. ap. Evangelii gaudium, 94. 
[2] Cf. V Conferencia General del Episcopado Latinoamericano y del Caribe, Documento de Aparecida (29 
junio 2007), 260. 

[3] Exhort. ap. Evangelii gaudium, 1. 

http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180120_peru-trujillo-religiosi.html#_ftnref1
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/apost_exhortations/documents/papa-francesco_esortazione-ap_20131124_evangelii-gaudium.html#No_a_la_mundanidad_espiritual
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180120_peru-trujillo-religiosi.html#_ftnref2
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/speeches/2018/january/documents/papa-francesco_20180120_peru-trujillo-religiosi.html#_ftnref3
http://w2.vatican.va/content/francesco/es/apost_exhortations/documents/papa-francesco_esortazione-ap_20131124_evangelii-gaudium.html
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La Orden Hospitalaria San Juan de Dios Provincia de Aragón- San Rafael, que estos 
días está celebrando su XXV Capítulo Provincial en El Escorial (Madrid), ha sido 
reelegido como Superior Provincial al Hno. José Luis Fonseca.   
El Capítulo Interprovincial, que se está celebrando a la par, ha aprobado la 
constitución de una Provincia única en 2020. El Hno. Juan José Ávila sido nombrado 
por el Superior General como Delegado General para acompañar y coordinar el 
proceso de la unificación de provincias.    

  
Estas han sido las decisiones de los Hermanos capitulares: la constitución de una Provincia 
única con el Hno. Juan José Ávila de la Provincia de Castilla como Delegado General, que 
contará con la ayuda de dos subdelegados, el Hno. Luis Marzo de la Provincia de Aragón 
y el Hno. José Miguel Valdés de la Provincia Bética; además de la reelección del Hno. 
José Luis Fonseca como Superior Provincial para este período de la Provincia de Aragón.   
Tanto el Capítulo Provincial como el Capítulo Interprovincial, que están teniendo lugar en 
El Escorial (Madrid), han analizado el trabajo realizado en las áreas de Estructuras, Misión 
y Colaboradores. Desde el pasado 15 de enero una representación de Hermanos junto a 
un grupo de colaboradores capitulares, han analizado el cuatrienio desde la óptica de ñEl 
futuro de la Hospitalidad  en Espa¶aò y han establecido las líneas estratégicas que marcaran 
los próximos años de la Orden en España.   

El G. José Luis Fonseca, reelegit Superior Provincial de la Província de 

Aragó-San Rafael de lôOrde Hospitalari de Sant Joan de Déu 
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En el Capítulo han participado el Superior General, Hno. Jesús Etayo, y los Consejeros 
Generales, Hno. Benigno Ramos y Hno. Pascal Ahodegnon, quienes han presidido los 
Capítulos Provinciales, así como el obispo de la Orden, Hno. José Luis Redrado.  
El Hno. Fonseca, que ya era Superior Provincial desde el 2014, ha propuesto como 
Consejeros y han sido confirmados por el Capítulo, los siguientes Hermanos:  
Å Hno. Eduardo Ribes, primer consejero  
Å Hno. Miguel Martín, segundo consejero  
Å Hno. Benjamín Pamplona, tercer consejero  
Å Hno. Julián Sapiña, cuarto consejero  

  
Perfil biográfico del Hno. José Luis Fonseca  

 El Hno. José Luis Fonseca 
nació el 24 de diciembre de 
1951 en Pamplona (Navarra). 
Entró en el Postulantado en 
Sant Boi de Llobregat 
(Barcelona) el 20 de junio de 
1970 e hizo su profesión 
solemne el 16 de junio de 
1979 en Pamplona.  
Procedente de la Escuela 
Apostólica de Zaragoza, 
comienza el Postulantado en 

junio de 1970 en Sant Boi de Llobregat (Barcelona) y emite su Profesión solemne el día 16 
de junio de 1979 en Pamplona.  
Durante su preparación se licencia en Psicología y realiza un curso de gestión hospitalaria. 
Ha desarrollado su trabajo en la Hospitalidad en distintos centros de Formación (Escuela 
Apostólica, Maestro de Novicios y de Escolásticos).   
En el servicio de Animación y Gobierno ya ejerció como Superior Provincial en tres 
ocasiones: en 1989,  1995 y 2014. Ha sido Consejero Provincial en 3 trienios: 1983, 1986 
y 2011.   
De 1995 hasta 2014 fue gerente de la Fundación Instituto San José en Madrid.  
Desde marzo de 2014 es el Superior Provincial de la Orden Hospitalaria de San Juan de 
Dios Provincia de Aragón-San Rafael.   
Durante el cuatrienio ha viajado a Cuba, nombrado por la Curia General, para hacer un 
acompañamiento a los Hermanos y colaboradores.  
  
Sobre la Orden Hospitalaria de San Juan de Dios Aragón ï San Rafael  
La Provincia de Aragón ï San Rafael de la Orden Hospitalaria de San Juan de Dios 
está integrada por más de 6.000 profesionales, casi 2.000 voluntarios y 72 Hermanos, 
además de una amplia red de benefectores-donantes. Bajo el concepto de Hospitalidad, 
se cuida la acogida, la promoción de la salud, el acompañamiento y el compromiso en las 
realidades más vulnerables de nuestra sociedad desde un concepto amplio de 
universalidad y favoreciendo la profesionalidad. Los valores asumidos por todos los centros 
de la Orden Hospitalaria en el mundo son, además de Hospitalidad, Calidad, Respeto, 
Responsabilidad y Espiritualidad.   
El trabajo que la Orden realiza en la Provincia es visible a través de dispositivos 
asistenciales y sociales así como de comunidades de religiosos. Se trata de centros 
plurales con un compromiso social compartido en muchos casos con otras instituciones de 
carácter público, eclesial o privadas con las que existe una afinidad en la motivación y una 
visión compartida.  Más información: www.ohsjd.es  

http://www.ohsjd.es/
http://www.ohsjd.es/
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Protagonistas 
Infancia Misionera es una iniciativa 
de evangelización y solidaridad 
única,porque no es solo "para" los 
niños,sino "de" los niños.Ellos "viven 
con ale- gría el don de la fe y rezan 
para que la luz de Jesús 
llegue a todos los niños del mundo". 
 
 
 
Misión 
Esta Obra Pontificia contribuye a 
formar "ninos abiertos, testigos de la 
ternura de Dios y anunciadores del 
Evangelio".Niños y niñas que, con su 
oración y ayuda 
económica,transforman la vida de 
los pequeños del mundo que más lo 
necesitan. 
 
 
 
Jornada 
Es el cuarto domingo de enero. Esta 
vez se invita a los niños a ser 
valientes para contribuir a crear un 
mundo de hermanos:"No tengas 
miedo, confía en Jesús, ten la 
seguridad de que Él está cerca de ti, 
y te dará la fuerza para vivir como Él 
quiere". 
 
 
 
Mensaje 
"Atreveos a ir contracorriente; 
atreveos también a ser felices", dice 
Francisco."Pidamos a nuestra 
Madre que nos acompañe en 
nuestro camino, para que seamos 
siempre misioneros que llevemos la 
luz y la alegría del Evangelio a 
todos". 
 
 

 
 

Jornada de la Infància Missionera 
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Sôobre la causa de la beata Carmen del Ni¶o Jesús González 

El presumpte miracle de la fundadora de les Germanes dels Sagrats Cors explicaria 
com una nena que en vida fetal va patir risc mortal, avui es troba en perfecte estat 

16 gener, 2018 -  ESGLÉSIA DE BARCELONA 
    
Aquest 15 gener ha tingut lloc lôacte dôobertura del proc®s dioces¨ sobre un presumpte 
miracle atribuït a la intercessió de la beata Madre Carmen del Niño Jesús González Ramos, 

fundadora de 
les Germanes dels Sagrats 
Cors sota la presidència del 
cardenal arquebisbe de 
Barcelona Joan Josep Omella. 

Va ser el 1899 quan un grup de 
devots a la Madre Carmen va 
començar a recollir testimonis 
sobre la seva vida, amb el 
prop¸sit dôexemplificar les 
seves virtuts, la seva fama i els 
miracles obtinguts per 
intercessió seva. El 2006, amb 
totes les dades obtingudes i 

analitzades, el papa Benet XVI va signar i promulgar el decret de Beatificació de 
la Madre Carmen del Niño Jes¼s. Ara, cent anys despr®s des de lôinici, sôha fet aquest nou 
pas al Palau de lôArquebisbat de Barcelona, amb la pres¯ncia dôuna seixantena de religioses 
de la Congregació dels Sagrats Cors, un grup de Caputxins i els familiars de 
la Madre Carmen. 

El presumpte miracle de la Laura 
 
Lôacte es va iniciar a la sala noble dels Palau entonant el cant del Veni Creator, invocant 
lôEsperit Sant. El cardenal presidia acompanyat dels membres del Tribunal diocesà; la 
superiora general de la Congregació, Immaculada Ríos Dominguez, i la postuladora de la 
causa de canonització de la Mare Carme, Maria dels Àngels MaesoEscudero. Entre el 
grup dels familiars, destacava la presència de dues nenes bessones, una de les quals, 
Laura, va rebre la guarició presumptament miraculosa. 

Segons va explicar la postuladora de la causa, Maria dels Àngels Maeso Escudero, la 
Laura en la vida fetal va patir problemes que comportaven un risc mortal. Malgrat les 
recomanacions dels metges, els pares van seguir endavant amb la vida de la seva filla. Tant 
la nena com la seva germana bessona van néixer abans de temps. Però la nena, contra tot 
pronòstic, havia superat una profunda alteració cerebral diagnosticada en la seva etapa 
fetal. ñAvui es troba perfectament i sense la m®s m²nima seq¿elaò. Des del seu 
naixement, sôha continuat lôoraci· a D®u a trav®s de la intercessi· de la Mare Carme del 
Nen Jesús, una relíquia de la qual lôha acompanyat des del bressolò, va dir la postuladora. 

Sôobre la causa de la beata Carmen del Ni¶o Jes¼s Gonz§lez 
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Objectius de la Congregació 

Després de la intervenció de la postuladora que va anunciar també els testimonis que 
declararan durant el procés, la superiora general de la congregació, va presentar la vida de 
la Mare Carme i les seves fundacions a Catalunya iniciades lôany 1887, tres anys despr®s 
de la primera fundació a Antequera (Andalucia). La superiora va assegurar que ñlôeducaci· 
dels infants i dels joves i 
lôassist¯ncia dels malalts, 
ancians i necessitats són els 
objectius de la congregaci·ò i 
la necessitat de ñno apagar 
lôEsperit, segell de Sant 
Francesc dôAss²s, amb el que 
ha impregnat tota la seva 
obraò. 

ñLa nostra meta ®s la 
santedat!ò 

El cardenal Omella va cloure 
lôacte mostrant la figura 
de Madre Carmen més 
propera, explicant com, un dia 
de Nadal, quan les Germanes 
dels Sagrats Cors sôasseien a dinar tenint nom®s pa, formatge i una pesseta, va arribar una 
nena demanant caritat per ella i la seva mare. ñLa Madre Carmen del Niño Jesús va donar-
li tot allò que tenien, dient-los a les germanes de la congregaci·: ñMai desconfieu de la 
caritat, i doneu-ho totò. Aquell mateix dia ï continuava explicant lôarquebisbe- les germanes 
van rebre un donatiu dôaliments per celebrar el naixement de Jes¼sò. Amb aquesta hist¸ria 
el cardenal arquebisbe va voler recalcar una de les ensenyances de la beata, que ñsense 
cursar res, va esdevenir una gran te¸logaò. 

 ñEls miracles sorprenen!ñ, va 
afirmar Omella, que va destacar 
que és en els Sants on es 
manifesta lôEsperit, 
com Madre Carmen, que ñdeixant-
se portar per aquest esperit, ha 
posat a les germanes i a tots en el 
camí del Senyor, donant el seu 
carisma com a exemple i referent 
de D®uò. ñAix¸ ®s el que ens va 
ensenyar aquesta malaguenya ï 
explicava lôarquebisbe- que es va 
deixar modelar pel Senyor. 
Després ella ens va ensenyar a 

caminar amb senzillesa i humilitatò. 

ñEls sants s·n un exemple de per on hem dôavanar. La nostra meta ®s la santedat!ò, 
va cloure el Cardenal. 
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El cardenal arquebisbe de Barcelona celebra a la basílica romana recordant les tres claus 
per actuar com a apòstols del Senyor 

Església de Barcelona. 22.01.2018 
 
Aquest diumenge 21 de gener el cardenal 
arquebisbe de Barcelona Joan Josep 
Omella ha viatjat a Roma per prendre 
possessió del títol cardenali de la Basílica 
romana Santa Creu de Jerusalem 
(Santa Croce in Gerusalemme). 

El cardenal Omella va conduir la celebració 
juntament amb el rector parroquial, Mons. 
Gino Amicarelli, lôarquebisbe de la di¸cesi de Madrid, Mons. Carlos Osoro, així com els 
bisbes auxiliars, Mons. Sergi Gordo i Mons. Antoni Vadell, que van acompanyar-lo durant 
el viatge des de Barcelona. 

Durant lôhomilia, el cardenal va donar les gràcies al Senyor per aquest 
ñregalò, concebut amb la presa de possessió. Tal com va dir, ñun regalò com ho ®s tot 
all¸ que succeeix durant la nostra vida, i que cal retornar amb lôofrena dels nostres 
actes durant la nostra vida. També, va agrair al Sant Pare la confiança dipositada en ell, 
amb qui es compromet a oferir el millor servei amb el seu ministeri. 

El cardenal va referir-se, especialment, a lôEvangeli del dia, recordant la crida que fa el 
Senyor a ñser ap¸stols i missioners enmig del nostre m·nò. ñCom podem convertir-
nos en missioners?ò- va preguntar Omella als presents. Seguidament, va contestar que 
calia evangelitzar segons la inspiració proposada pel Papa Francesc en la seva 
exhortació LôAlegria de lôEvangeli (Evangelii Gaudium). 

Seguint lôexhortaci· del Sant Pare, Omella va esmentar tres claus per actuar segons els 
ap¸stols. Dôentrada ñser santsò, no de paraula sin· amb actes, per tal de ñdonar exemple 
a la comunitatò. ñSi de debò vivim amb unitat, comunió, amor i perdó dins les nostres 
parròquies, comunitats familiars i presbiterals aconseguirem que els altres se 
sentin atrets a con¯ixer el Senyor i seôls animar¨ a compartir aquesta vidaò, va dir 
Omella. 

En segon lloc, va destacar mostrar-nos ñalegres i esperanadorsò, ja que lôalegria 
ñestimula la trobada amb les persones i amb D®uò. ñLa felicitat flueix on hi ha amor, on 
un sap com ser estimat, de ser conscients que contem per a alg¼ò. 

Finalment, Omella va destacar el ñservei als pobresò, tal com D®u demana a lôEvangeli i 
com el Sant Pare ens recorda. ñEl Papa Francesc ens recorda que lôautenticitat de la 
nostra fe passa precisament en lôamor i el servei als m®s pobresò. ñAquesta forma de 
procedir ®s el que fa creµble la nostra evangelitzaci·ò, va dir. 

https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/omella-pren-possessio-de-la-basilica-romana-
santa-creu-de-jerusalem/ 

Omella obté el títol cardenalici Santa Creu de Jerusalem 

https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/omella-pren-possessio-de-la-basilica-romana-santa-creu-de-jerusalem/
https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/omella-pren-possessio-de-la-basilica-romana-santa-creu-de-jerusalem/
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Aquest divendres 19 de gener ha mort a Barcelona el germà claretià Jaume Vergés i 
Espinàs als 81 anys després de 62 anys de vida religiosa. Nascut a Sant Julià de Vilatorta 
(Osona) el 13 de maig de 1936 va ingressar al seminari dels claretians a lôedat de setze 
anys. Entre altres destinacions va estar a les comunitats de Vic, Sallent, i Solsona. 

Bona part del seu servei pastoral va ser a la comunitat claretiana de Solsona de la que en 
va formar part de 1968 a 1981. Juntament amb la comunitat claretiana va impulsar 
nombroses activitats culturals, teatrals i musicals i es va dedicar especialment a la pastoral 
entre els joves i els infants. Una àmplia activitat de la que en destaca la fundació i la direcció 
de la Coral Infantil Riallera, que va arribar a aplegar 200 infants. Va ser també director de 
campaments i de col¸nies. ñEl meu ideal era estimar els nens com Jes¼s els va estimarò, 
explicava. Una vocació que també va poder desplegar com a professor de música i de 
religió. 

El 2005, arran dôuna iniciativa popular, lôAjuntament de Solsona el va nomenar Fill Adoptiu 
de la Ciutat. És una mostra del gran record que va deixar, ben viu anys després, i és la 
màxima distinció que podia fer el consistori solsoní.  

En lôhomenatge que li van fer a Solsona per lliurar-li la distinció, el germà Vergés va 
destacar la satisfacci· ñper haver complert una missi· en b® dels infants i jovesò i perqu¯ 
sentia que es reconeixia ñtot el treball missioner i cultural que els claretians de Catalunya 
hem fet a Solsona, a la 
comarca i al bisbatò. Mai no 
va perdre el contacte amb 
Solsona on cada any hi 
passava alguns dies de 
vacances i sempre va 
guardar una gran devoció a 
la Mare de Déu del 
Claustre. 

La trajectòria espiritual 
del germà Vergés se sosté 
en la dura experiència que 
va viure de petit. La família 
va estar fortament 
sacsejada per la Guerra 
Civil, que es va iniciar uns 
mesos després néixer. 
Durant la Guerra van matar 
el seu pare i tres familiar més. Acabada la Guerra, amb tres anys, va tenir una caiguda que 
li partir lôesquena. Va patir la traum¨tica experi¯ncia de passar deu anys immobilitzat en 
una llitera. Una experi¯ncia de sofriment de la qual anys despr®s explicava que ñsempre 
que veig el crucifix, li dono gràcies per haver pogut patir com si hagués estat amb Ell a la 
creuò. 

Va viure aquesta dura experiència veient els sacrificis que feia la seva mare i alhora 
encomanant-se a Déu, a Maria i a Sant Antoni Maria Claret, per qui la família tenia una 

Mor el claretià Jaume Vergés 

https://www.ajsolsona.cat/ca/noticies/solsona-celebra-un-mati-d2019actes-populars-per/?searchterm=None
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gran devoció. Quan els metges ja havien sentenciat que les complicacions a lôesquena el 
portarien a la mort, van decidir intentar que sôaixequ®s. Malgrat que li faltaven quatre 
v¯rtebres es va sostenir dempeus despr®s dôanys immobilitzat. Un fet que van contemplar 
amb sorpresa vuit metges i que va fer que fos conegut com ñEl nen del Miracleò. El germà 
Vergés sempre va atribuir aquella curació a les seves pregàries, a la devoció de la seva 
mare i a la vocaci· religiosa: ñD®u em continuava cridant perqu¯ fos algun dia fervent 
seguidor seu i pel b® dels meus germansò. 

Amb aquest bagatge va ingressar al seminari claretià de Montgat als setze anys. Després 
del noviciat a Vic va fer la professió temporal el 1955 i va ser destinat cinc anys al seminari 
dôAlag·n. El 1961 va fer la professi· perp¯tua i despr®s dôun any al teologat de Valls va 
incorporar-se a la comunitat de Cervera. 

  Des de llavors en tots els seus 
destins sempre estava totalment 
disponible al servei de la comunitat, 
per senzill que fos: ñper a tota tasca 
que sigui ajudar a la família, que són 
els missioners claretiansò. Els seus 
coneixements i bon fer en la sastreria 
el van portar a encarregar-se de totes 
les qüestions relacionades amb el 
vestuari i altres tasques 
domèstiques. Una dedicació que 
sempre va combinar amb lôanimació 
pastoral i lôacompanyament 
personal. També va destacar la 

seva especial dedicaci· a lôanimaci· lit¼rgica i el cant, als grups de fe i, especialment els 
darrers anys, als malalts i a la gent gran. 

Després de gairebé deu anys a Solsona, entre 1981 i 1990 va estar una dècada a Sallent. 
All¨ va continuar la seva tasca de promoci· del cant coral i lôapostolat entre joves i infants. 
A Sallent tamb® va fundar i dirigir la Coral Infantil ñSaltirons del Llobregatò. 

El 1990 va arribar la destinació pastoral més llarga que el va portar 25 anys a Vic. A més 
dels serveis pastorals i a la comunitat, a Vic va destacar per com va saber transmetre el 
llegat del pare Claret a través del Museu i del Temple-Sepulcre. Un veritable testimoni de 
la devoció a Sant Antoni Maria Claret a qui atribuïa la seva curació. 

Entre la seva incasable activitat, encara guardava temps per una de les seves aficions. Va 
cursar els estudis oficials de Meteorologia i va col·laborar en algunes seccions informatives 
locals dôaquesta especialitat. 

Des de 2015 vivia a la comunitat assistencial de Barcelona. El funeral se celebrarà aquest 
diumenge 21 de gener a les 10h. del matí al Santuari del Cor de Maria de Barcelona. 

Lôalcalde de Solsona, David Rodríguez, ha lamentat profundament la pèrdua i Ajuntament 
de Solsona ha organitzat un autocar per facilitar lôassist¯ncia al funeral. 

http://claretians.cat/2018/01/19/ens-ha-deixat-el-germa-claretia-jaume-verges-fill-adoptiu-
de-solsona/ 

http://claretians.cat/2018/01/19/ens-ha-deixat-el-germa-claretia-jaume-verges-fill-adoptiu-de-solsona/
http://claretians.cat/2018/01/19/ens-ha-deixat-el-germa-claretia-jaume-verges-fill-adoptiu-de-solsona/
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(Jestuïtes Catalunya) Més de dues-centes persones es van reunir dissabte passat, 20 de 
gener, davant les portes del Centre dôInternament dôEstrangers (CIE) de la Zona Franca de 
Barcelona. Era la quarta edici· dôuna vetlla de pregària que organitza el grup de 
la Fundació Migra Studium (entitat del Servei Jesuïta a Migrants) que visita 
habitualment els interns del CIE, i que va comptar amb lôadhesi· dôuna vintena dôentitats. El 
mateix dia es va celebrar també una pregària a les portes del CIE d'Aluche, a Madrid, 
convocada per una altra organització del Servei Jesuïta a Migrants, Pueblos Unidos.  

Enguany el lema era ñVides tancadesò i buscava alertar de la gravetat de la situaci· que 
viuen les persones internes als CIE. Són persones privades de llibertat que no han comès 

cap altre delicte que el 
ñdelicteò de buscar una vida 
digna. Aquesta privació de 
llibertat, segons Migra 
Studium humilia, criminalitza i 
estigmatitza el conjunt de la 
població migrada, amb 
l'objectiu de generar en 
lôopini· p¼blica la idea que 
nom®s sôexpulsa a 
delinqüents perillosos. Enfront 
dôaix¸, la vetlla reivindicava la 
dignitat de les persones 
ñsense papersò, dels 

solĿlicitants dôasil, dels ap¨trides... una dignitat que tenen pel sol fet de ser persones. 

La primera part de la pregària va consistir en la lectura dels testimonis recollits pels 
voluntaris i voluntàries de Migra Studium que visiten el Centre dôInternament. Els casos de 
Mohamed, Difariad, Said, Murad... eren només una mostra de la realitat de patiment que es 
viu darrera els murs dôun CIE. Testimonis de menors no acompanyats, de persones malaltes 
a lôespera de rebre un tractament adequat, de persones que lô¼nic que volien ®s reunir-se 
amb els seus familiars... Tots aquests testimonis, escoltats en silenci, a les portes mateix 
del CIE, feien ressonar el dolor, la dignitat i la determinaci·. ñSi môexpulsen, tornar® a entrarò 
deia en Mohammed; ñel meu interior, ®s lô¼nic espai de llibertatò deia en Difariad...  

A la segona part de la pregària, es van llegir textos religiosos musulmans i cristians. Aquest 
any, i per primera vegada van participa a la vetlla lôAssociaci· senegalesa Dahira Jazbuou 
Xoulob i el Centre cultural Isl¨mic de Catalunya. El cant de lôassociaci· senegalesa va ser 
un dels moments més emotius, ja que va transmetre la intensitat de qui ha sobreviscut a un 
trajecte migratori i ha passat i passa a través de totes les barreres. La pregària va acabar 
amb la lectura de lôevangeli "Veniu a mi tots els qui esteu cansats i afeixugats" , amb 
lôencesa dôespelmes i amb el cant de Parenostre. Tot i ser una nit més càlida que altres 
anys, la fredor dels murs, de les tanques i la llunyania del lloc van servir per tots els qui es 
van acostar a la Zona Franca, per prendre consci¯ncia dôun dels molts forats negres 
dôinjust²cia i patiment que genera el nostre m·n. Com acostumen a dir la gent de Migra 
Studium: ñseguirem acompanyant i seguirem denunciant, fins que el darrer dels CIE tanquiò. 

Més de 200 persones participen a la vetlla davant el CIE de Barcelona 

http://www.migrastudium.org/
http://sjme.org/


    26 | 44 

 
 
 
 
 

 
Núria Torreblanca. 23.01.2018 

Amb motiu de la visita del cardenal Gregorio Rosa 
Chávez pel Primer Aniversari de lôHospital de 
Campanya de Barcelona, hem entrevistat al bisbe 
auxiliar de lôArxidiòcesi de Sant Salvador, que es va 
crear cardenal el passat 28 de juny de 2017, juntament 
amb el cardenal Joan Josep Omella. 

Què va pensar quan va rebre la notícia de la seva creació com a cardenal? 
Era una cosa que no podia esperar perqu¯ mai a lôEsgl®sia hi ha hagut un cas dôun bisbe 
auxiliar que el cridessin per a ser cardenal. No acabava dôentendre que passava. Vaig anar 
a la capella i allà vaig començar a tranquil·litzant-me. Després va venir el contacte amb la 
premsa, que és molt bona en El Salvador. Allà va ser on vaig dir que això era un 
homenatge a monsenyor Romero. Vaig dir que aniria en nom seu a Roma a rebre aquesta 
distinció i reconeixement i així ho sento i visc. Això també agrada molt a la gent perquè 
mant® viu en certa manera a monsenyor Romero [é] Ara estem en vig²lies de la seva 
canonització. Tot el proc®s va b®. Aviat sôanunciar¨ segurament la data de quan ser¨ 
canonitzat. No hi ha cap obstacle gran en el procés i el Papa té pressa. Ell vol fer aquest 
acte.  
 
Qu¯ veu dôčscar Romero en el papa Francesc? 
Romero ®s la icona que el Papa t® de com ha de ser un pastor, com ha de ser lôEsgl®sia 
que ell somia. Romero va tenir un somni dôEsgl®sia i la va prendre de Medallín. El document 
sobre joventut, el n¼mero 15, diu ñQuina esgl®sia somien els joves?ò la resposta ®s una 
Esgl®sia pobra, missionera i pasqual, compresa per lôalliberament de tot home. Medallín, 
per a Romero, era la seva utopia dôEsgl®sia. Tot dôuna, Francesc diu el mateix el dia que 
at®n la premsa despr®s dôhaver estat elegit Papa. Va dir: ñvoldria una església pobre per 
als pobresñ. Crec que estem en un moment molt bonic de lôEsgl®sia. Recuperant la 
visió original de Jesús i el Papa va davant amb el seu exemple del que ha de ser lôEsgl®sia 
a tot arreu: una església pobra i per als pobres. 
 
Qu¯ pensa de la iniciativa de lôHospital de Campanya de Barcelona? 
LôEsgl®sia que pensa el Papa ®s aquesta. Tots tenim ferides i lôEsgl®sia ha dôatendre-les. 
£s un concepte meravell·s i aqu² sôest¨ realitzant ja. £s bonic que una frase del Papa 
inspirés a Mn. Peio per a iniciar una cosa meravellosa, emblemàtica i molt inspiradora. 
Môalegra que sôhagi anunciat que es vulgui proposar com una experiència per a altres 
països. 
 
Quines iniciatives socials hi ha a El Salvador? 
Precisament, Càritas Espanyola ens inspira molt a nosaltres. A El Salvador Càritas va 
n®ixer a lôinrev®s. Va n®ixer amb c¼pules per¸ sense bases, estem en aquest esfor de 
crear Càritas parroquials. Llavors, som un Estat major sense soldats. Aquest error ho hem 
pagat car perquè Càritas aquí té un nínxol, una gran credibilitat. La gent sap que el que doni 
a Càritas anirà directament als pobres. Fins i tot gent no creient dóna allà el seu donatiu. 
Això és una cosa meravellosa. 

https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/rosa-chavez-estem-en-un-moment-molt-
bonic-de-lesglesia/ 

Cardenal Rosa Chávez: çEstem en un moment molt bonic de lôEsgl®siaè 

https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/rosa-chavez-segueixin-construint-una-esglesia-pobra-i-dels-pobres/
https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/rosa-chavez-segueixin-construint-una-esglesia-pobra-i-dels-pobres/
https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/el-papa-francesc-crea-cardenal-a-larquebisbe-metropolita-de-barcelona/
https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/el-papa-francesc-crea-cardenal-a-larquebisbe-metropolita-de-barcelona/
https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/rosa-chavez-estem-en-un-moment-molt-bonic-de-lesglesia/
https://www.esglesiabarcelona.cat/actualitat/rosa-chavez-estem-en-un-moment-molt-bonic-de-lesglesia/
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Dalia 
  
ñMe gusta el Líbanoò, dice Dalia, ñpero prefiero Siriaò. Dalia tuvo que huir de Siria a causa 
de la guerra, y allí dejó su casa, sus amigos y parte de la familia. Ahora Dalia vive en el 
shelter de Abra. Sentada en el patio, Dalia nos relata lo que ha sido de sus sueños y 
proyectos desde que el año pasado, por primera vez, nos narrara su historia y su 
experiencia con ñFratelliò. Desde una puerta que da al patio, su madre de vez en cuando 
se asoma y sonríe. Dalia se matriculó en una escuela pública del Líbano, pero lo dejó: no 
se sentía a gusto porque la habían puesto en una clase de alumnos mucho más pequeños 
que ella. Dejó pues la escuela, pero no quiere renunciar a sus estudios. Sueña con 
convertirse en profesora de árabe, y quizás continuar sus estudios en Alemania, donde 
actualmente reside su padre. Por supuesto que no será fácil. Afortunadamente está el 
óProyecto Fratelliô, al que Dalia asiste todos los s§bados para participar en las actividades 
del club y donde ha asistido a cursos de formación profesional. Mientras tanto, la pesadilla 
de la guerra sigue presente. ñàQu® te da miedo?ò - le preguntamos. - ñLos militaresò. -ò¿Qué 
esperas para el futuro?ò -òVolver a ver a mi familia finalmente reunidaò.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Projecte Fratelli. Hermanos de las Escuelas Cristianas-La Salle (FSC) i 
Hermanos Maristas de la Enseñanza (FMS) per a nens i adolescents 

refugiats al Líban 
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Laura Roig. Canal Reus TV. 21.01.2018 
 

La comunitat de Les 
Religioses de Maria 
Immaculada, Missioneres 
Claretianes a Reus, 
commemora el 150 aniversari 
de la seva fundació. Dues 
xerrades, una visita al museu 
de Maria Antònia París i una 
Eucaristia, presidida per 
l'arquebisbe de Tarragona, han 
format part dels actes de 
celebració. 
 

L'any 1867, procedents de Cuba, van arribar a Reus les Missioneres Claretianes amb 
l'objectiu d'evangelitzar i ensenyar. Aquesta comunitat, fundada per la religiosa Maria 
Antònia París, s'ha conegut popularment com les monges del Camí de Tarragona, i 
durant tots aquests anys ha mantingut la mateixa ubicació. Segons la superiora de la 
comunitat de Missioneres Claretianes de Reus, Consol Ferrús, "la Maria Antònia París va 
escollir aquesta zona perquè era una zona que no tenia assistència en educació.  
 
Tant a Cuba com aquí, ella sempre preferia les nenes pobres, les que no tenien recursos, 
però l'educació s'oferia a tot tipus de nenes. Vam començar amb nenes. Després de la 
Guerra Civil, la congregació va acollir nenes que venien del Tribunal de Menors, 
que després la Generalitat va assumir des de la conselleria de Benestar Social". 

A les èpoques de més efervescència el centre va arribar a tenir 200 alumnes. La 
conferenciant, Maria del Carme Bernal, explica que "als 18 anys, els donaven carta per 
poder sortir, i les mares els buscaven feines, i moltes d'elles anaven a la perruqueria a 
aprendre. I n'hi havia que sabien brodar molt bé, i anaven a fer brodats per Casa Cort, a la 
raval Sta. Anna, que ara ja no hi és, ja no existeix". 

Ara celebren 150 anys de la seva presència a Reus, però ja no tenen el centre escolar, 
que va haver de tancar l'any 2008. Actualment, a part de mostrar el Museu de Maria Antònia 
París a qui ho desitgi, un espai que custodia les restes de la fundadora, les monges 
col·laboren en diferents centres i entitats de Reus. Tal com explica Ferrús, "col·laborem 
a les parròquies, en la catequesi, en grups d'oració, grups de joves, grups d'adults, grups 
bíblics, també Càrites... Després la casa també és un centre d'espiritualitat, o sigui que 
acollim a tot tipus de grups que arriben i volen passar uns dies de recolliment, uns dies 
d'exercicis...". 

Avui en dia a Reus hi resideixen set religioses. Aquesta va ser la tercera comunitat de 
la Congregació, després de la de Cuba i una que van fundar a Tremp. 

http://www.canalreustv.cat/noticies/150-anys-vocacio-religiosa-i-ensenyament 
 
 

Les Claretianes de Reus celebren 150 anys 

http://www.canalreustv.cat/noticies/150-anys-vocacio-religiosa-i-ensenyament
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Destinataris: persones dedicades a la coordinació, animació i acció pastoral. 
  
Convoca: la Vocalia de Pastoral Juvenil Vocacional de la Unió de Religiosos de 
Catalunya (URC) 
 
Programa de la trobada 

 

10.00  Acollida 

10.30  Pregària 

11.00  Neurociència: el 
cervell del jove i 
lôespiritualitat amb 
Ramon Ma. Nogués, 
Sch P 

 

12.00  Descans 

12.30 segueix ponència i 
diàleg 

13.30 acaba la jornada 
 
Data:  10 de febrer de 2018, 
dissabte 
 
Lloc:   La Salle Gràcia 
(Plaça del Nord, 14, 
Barcelona). 
 
Mapa: cliqueu aquí 
 
Inscripcions: secretaria de 
lôURC (Unió de Religiosos 
de Catalunya) 

 
1. Preferentment per 

correu electrònic: 
urc.info@gmail.com 
Cal indicar: nom i 
cognoms, congregaci· religiosa i tasca que sôhi realitza 
 

2. Per telèfon: 933 024 367        
Olga Mª Sánchez  
dilluns a divendres: 09.30 ï 13.30 
 

Participació gratuïta 
 
Capacitat limitada 

Trobada de pastoral juvenil vocacional 

https://www.google.es/maps/place/Pla%C3%A7a+del+Nord,+14,+08024+Barcelona/@41.4069649,2.15236,17z/data=!3m1!4b1!4m5!3m4!1s0x12a4a2a4b1b1efe3:0x68b69570c52ab5a6!8m2!3d41.4069649!4d2.1545487
mailto:urc.info@gmail.com
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Jornada de Formació Permanent 
Unió de Religiosos de Catalunya ǒ Centre de Vida Religiosa i Espiritualitat  

Plaa dõUrquinaona, 11, 2n 2a (08010 Barcelona)  Tel. 93 302 43 67 sec.general@urc.cat - urc.info@gmail.com   
 

 

La Unió de Religiosos de Catalunya us anuncia la propera jornada de formació 

permanent de lôURC-CEVRE. Atès que creiem que la conferència pot ser del vostre 

interès, ens plau fer -vos arribar aquesta informació.  

«  Noves aproximacions a l'estudi de 
l'Evangeli de Joan »  

La jornada vol oferir un resum de les noves metodologies que han sorgit els últims anys en els estudis de 
l'Evangeli de Joan i alguns dels seus resultats (retòrica, narratologia, interpretacions psicològiques); 
l'estat de la qüestió sobre la comunitat de l'Evangeli de Joan, i els debats creats entorn a la figura del 
Deixeble Estimat..  

                         a càrrec de   
Antoni Pou i Muntaner , monjo de Montserrat  

P. Antoni Pou i Muntaner, monjo de Montserrat. 
Llicenciat en Teologia Bíblica i Doctor en Teologia 
Fonamental per la Pontifícia Universitat Gregoriana 
(Roma). Graduat en Psicologia per la Universitat Oberta 
de Catalunya i Màster en Psicologia Analítica per la URL 
όнллоύΦ tǊƻŦŜǎǎƻǊ ŘŜ .Ɲōƭƛŀ ŀ [Ω!ōŀŘƛŀ ŘŜ aƻƴǘǎŜǊǊŀǘΣ ŀ 
ƭΩLƴǎǘƛǘǳǘ ŘŜ /ƛŝƴŎƛŜǎ wŜƭigioses de Barcelona, i a la 
Facultat de Teologia de Catalunya. Professor de 
tǎƛŎƻƭƻƎƛŀ ŘŜ ƭŀ wŜƭƛƎƛƽ ŀ ƭϥ!ǘŜƴŜƻ {ŀƴǘΩ!ƴǎŜƭƳƻ όwƻƳŀύΦ 
Docent en el Màster de Psicologia i Psicoteràpia 
Analítica de l'Institut Carl Gustav Jung de Barcelona 
impartint l'assignatura de Psicologia i Religió. 
 

 

 

Data : 10 de febrer de 2018 , dissabte.  
Hora : 9.45-13.30. Sessió matinal.  
Lloc : Salesianes - Col·legi Santa Dorotea (Passeig Sant Joan Bosco, 24 - Barcelona).  
 
Pas 1 - Inscripcions : UNIÓ DE RELIGIOSOS DE CATALUNYA . Correu electrònic: urc.info@gmail.com  

  Tot indicant  el nom i cognoms de la persones o persones participants  
                i la institució a la que pertanyen. 
 
Pas 2 - Pagament 10 ú: Ingrés o transferència banc¨ria al n¼mero de compte de ñla Caixaò 

IBAN: ES 37 2100 3040 0622 0034 0826  

               Indiqueu el nom i el cognom de la persona  que sôhi inscriu i al costat les lletres TP 

  

Propera sessió: 17 de març de 2018, dissabte. Horari: 9.45-13.30 i de 15,30-17,30 

Tema: ñLa reducci·n, tiempo de gracia para vivir de la feò 

a c¨rrec dôIsabel Ardanza Mendilíbar CCV  

« Noves aproximacions a l'estudi de l'Evangeli de Joan » 

 

mailto:sec.general@urc.cat
mailto:urc.info@gmail.com
mailto:urc.info@gmail.com



